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(Początek posiedzenia o godzinie 14 minut 24) 

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Piotr Zientarski) 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Dzień dobry państwu. 

Otwieram posiedzenie Komisji Ustawodawczej. 

W pierwszej kolejności rozpoznamy poprawki dotyczące brzmienia uchwały 

okolicznościowej z okazji dziewięćdziesiątej rocznicy powstania śląskiego. 

Wcześniej odbywały się tutaj rozmowy i mam nadzieję, że tekst jednolity zosta-

nie uchwalony już bez większych zmian. Były propozycje poprawek… Może udzielę 

głosu pani senator Pańczyk-Pozdziej, która jest autorką głównej poprawki. 

Bardzo proszę, Pani Senator. 

Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: 

Ja wprawdzie zaproponowałam trzy poprawki, ale wycofuję się z pierwszej. 

W zdaniu czwartym w tekście pozostaje tak, jak było, czyli wyraz „Ślązaków”… 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Panie Michale, ja nie mam poprawek do… 

Dobrze, dziękuję. 

Dokładnie co… 

Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: 

Po prostu wycofuję pierwszą poprawkę i drugi akapit pozostaje w starym 

brzmieniu. 

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Tak.) 

Podtrzymuję zaś poprawki drugą i trzecią. W trzecim akapicie skreśla się wyra-

zy „wysoko rozwinięty przemysł” z uwagi na to, że jest to językowo trochę niepo-

prawne, bo mieszkańcy nie mogą wnosić do Polski wartości takich jak wysoko rozwi-

nięty przemysł. 

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Tak.) 

To po prostu nie za dobrze brzmi. Tak że proponuję zrezygnować z określenia 

„wysoko rozwinięty przemysł”. To też będzie… 
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(Przewodniczący Piotr Zientarski: Czyli zostaje „takie wartości jak śląski patrio-

tyzm, umiłowanie tradycji i etos pracy”.) 

Tak. 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Tak jest, po prostu wartości… 

(Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: I trzecia…) 

Tym bardziej że, jak tu rozmawialiśmy… No, jeśli chodzi o wysoko rozwinięty 

przemysł, to nawet z referatu pana senatora Bronisława Korfantego wynikało, że to nie 

był przemysł polski. Myśmy nie wnosili… 

(Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: Ja to…) 

Ale to… Tak? 

(Wypowiedzi w tle nagrania) 

Tak, tak. 

Senator Bronisław Korfanty: 

Ale przecież są wartości ideowe, duchowe i materialne. Ja to tak traktuję, że to 

była wartość materialna. 

(Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: Ale musimy…) 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Ale, z całym szacunkiem, Panie Senatorze, chcemy, żeby tutaj… 

(Głos z sali: Etos pracy…) 

Etos pracy – w tym się zawiera. 

(Wypowiedź poza mikrofonem) 

Bardzo proszę, tak, myśmy próbowali już uzgodnić… Za chwilę, jeszcze 

pani senator. 

Senator Maria Pańczyk-Pozdziej: 

Kolejna poprawka. Proponuję, aby po wyrazach „umiłowanie tradycji i etos pra-

cy” dodać akapit w brzmieniu: „Senat Rzeczypospolitej Polskiej zwraca uwagę na 

ogromną rolę Kościoła w utrzymaniu polskości na Śląsku. Dzięki księżom wielu mło-

dych Ślązaków zdobywało wykształcenie na polskim Śląsku, co” – i tu dokonaliśmy 

zmiany – „wpływało… 

(Głos z sali: Wpływało.) 

…na rosnące poczucie tożsamości narodowej.”. 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

„Co wpływało na rosnące poczucie”… tak, dobrze. Czyli tu jest jakby zmiana 

treści wniosku. Dziękuję. 

(Wypowiedź poza mikrofonem) 

Podtrzymujemy, oczywiście. 
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(Głos z sali: Czy ktoś podtrzymuje wycofany wniosek?) 

Nie, nikt nie podtrzymuje – nie widzę chętnych – wniosku wycofanego przez 

panią senator. 

Pan senator Gruszka się zgłasza. 

Proszę bardzo. 

Senator Tadeusz Gruszka: 

Dziękuję, Panie Przewodniczący. 

Ja w sprawie poprawki trzeciej z zestawienia wniosków. Moja propozycja jest 

taka… Oprócz tego, że były pewne wartości ideowe, został wniesiony rozwinięty 

przemysł. Dlatego moja propozycja skierowana do Wysokiej Komisji i wnioskodawcy 

zmierza do tego, żeby po wyrazach „umiłowanie tradycji i etos pracy” dodać wyrazy 

„oraz wysoko rozwinięty przemysł”. Wtedy będziemy mieć… 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Panie Senatorze, przed chwilą rozmawialiśmy na ten temat. My czcimy dzie-

więćdziesiątą rocznicę powstania śląskiego i pewne wartości, idee, a więc śląski patrio-

tyzm, umiłowanie tradycji i etos pracy. W etosie pracy przemysł… w przemyśle etos 

pracy się zawiera. Tak że prosimy już… 

(Senator Tadeusz Gruszka: Ja mam jeszcze jeden wniosek.) 

Tak? 

Senator Tadeusz Gruszka: 

Jeżeli Wysoka Komisja przychyli się do mojej propozycji, aby w rozszerzony 

sposób potraktować mój pierwszy wniosek… Szczerze powiem, być może jest to pew-

ne niedopatrzenie z mojej strony. W drugim akapicie, w zdaniu, które zaczyna się od 

wyrazów „W okresie plebiscytu i III Powstania Śląskiego na terenie całego kraju po-

wstawały komitety pomocy, a na Górny Śląsk”… i tutaj moja propozycja, aby wyrazy 

„przybywały rzesze ochotników” zamienić na „przybywali ochotnicy”. Jeżeli Wysoka 

Komisja przychyliłaby się do mojej propozycji, byłbym bardzo wdzięczny. Dziękuję 

bardzo. 

(Głos z sali: Ale już nie można.) 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Nie, można, można. 

(Senator Zbigniew Cichoń: To redakcyjna poprawka.) 

Redakcyjna poprawka. 

Pan senator popiera? 

Senator Bronisław Korfanty: 

Tak, tak, oczywiście, ja to popieram, bo to jest wyrażenie sugerujące, że tych 

ochotników było więcej niż… 



405. posiedzenie Komisji Ustawodawczej 

  2161/VII 4 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

„Przybywali ochotnicy” – co do tego, jak rozumiem, jest zgoda. Czy tak? 

(Wypowiedzi w tle nagrania) 

Tu jest zgoda, dobrze. Chodzi o to, żebyśmy pracowali konsensualnie. 

A więc, jak rozumiem, treść praktycznie mamy już uzgodnioną. 

Senator Bohdan Paszkowski: 

Ja jeszcze zapytam: czy kwestia wysokiego przemysłu została uzgodniona, czy nie? 

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Została uzgodniona.) 

To ja bym… Jeżeli państwo… 

(Wypowiedzi w tle nagrania) 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

No to wtedy będziemy głosować nad alternatywą. 

Senator Bohdan Paszkowski: 

Nie, nie. Ale gdybym mógł coś zaproponować… Na końcu mamy… czy ewen-

tualne wyłączenie wysoko rozwiniętego przemysłu. Ale jest etos pracy… 

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Tak.) 

I jeżelibyśmy dodali na końcu tego zdania „etos pracy oparty o wysoko rozwi-

nięty przemysł” – o ile byłaby zgoda… 

(Przewodniczący Piotr Zientarski: Nie.) 

(Głos z sali: Nie.) 

Nie? 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Nie, nie, nie. 

Proponujemy, żebyśmy tu… tym bardziej że chcieliśmy wypracować konsensus 

jeszcze przed posiedzeniem. Byliśmy zgodni, rozmawialiśmy z senatorem Cichoniem 

i jeśli tu jest zgoda głównego wnioskodawcy… 

(Wypowiedź poza mikrofonem) 

Pan senator Piesiewicz. 

Senator Krzysztof Piesiewicz: 

Moim zdaniem takie sformułowanie o przemyśle obniża rangę i siłę tej uchwały. 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

Dziękuję bardzo. 

A więc, proszę państwa, przyjęliśmy na zasadzie konsensusu poprawkę przed-

stawioną przez pana senatora Gruszkę. Tylko że w zestawieniu jest jeszcze poprawka 

dotycząca sformułowania „a jednym” i dodania przecinka. 

(Wypowiedź poza mikrofonem) 
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Czyli mamy konsensus. Jest poprawka pana senatora Gruszki mówiąca o tym, 

że nie „przybywały rzesze”, tylko „przybywali ochotnicy”, ponadto zostały wykreślone 

wyrazy „wysoko rozwinięty przemysł”, jest akapit o Kościele, który przedstawiła pani 

senator. Tak? 

(Głos z sali: Tak, ze zmianą.) 

(Głos z sali: Ze zmianą treści.) 

Ze zmianą treści, czyli nie że „przekładało się”, tylko „wpływało”. I, jak rozu-

miem, to są wszystkie zmiany. 

Kto jest za przyjęciem treści tej uchwały w przedstawionym brzmieniu? (8) 

Kto jest przeciw? (0) 

Kto się wstrzymał? (0) 

Uchwała została przyjęta jednogłośnie. 

Pozwolicie państwo, że skoro byłem sprawozdawcą na posiedzeniu plenarnym, 

to już nim pozostanę. Nie słyszę innych propozycji. Dziękuję bardzo. 

Zamykam posiedzenie… 

(Głos z sali : Panie Przewodniczący…) 

Tak? 

(Głos z sali: Może ktoś ze Śląska by…) 

Ale z Komisji Ustawodawczej tylko. 

(Głos z sali: Kogo mamy ze Śląska w Komisji Ustawodawczej?) 

No ale nie mamy nikogo ze Śląska w Komisji Ustawodawczej. 

(Senator Bronisław Korfanty: Nie, nie, Panie Przewodniczący…) 

Tak? 

Senator Bronisław Korfanty: 

Panie Przewodniczący, pan Cichoń został wyznaczony przeze mnie na posie-

dzeniu Komisji Ustawodawczej, tylko nie przybył dzisiaj. 

Przewodniczący Piotr Zientarski: 

No właśnie. Dlatego też, że tak powiem, zgłosiłem się, sprawozdawałem za kolegę. 

(Senator Bronisław Korfanty: Ale teraz przyszedł.) 

A teraz przyszedł. 

Jeśli kolega… Jest propozycja pana senatora wnioskodawcy. Jeśli… Tak? 

(Wypowiedź poza mikrofonem) 

To ja się nie będę upierał, chociaż… 

(Senator Zbigniew Cichoń: …Jako że na początku…) 

Ja jako sobowtór kolegi też chętnie bym sprawozdawał. No, myślę, że… 

(Głos z sali: A może być dwóch sprawozdawców?) 

Nie może być. 

(Głos z sali: Gdy wnioski mniejszości…) 

Proszę państwa, skoro już byłem sprawozdawcą, to nim pozostanę, nie będzie-

my zmieniać. Gdyby kolega się nie spóźnił, to byłby sprawozdawcą. Nie będziemy 

zmieniać sprawozdawcy. Dziękuję bardzo. 

Zamykam posiedzenie Komisji Ustawodawczej. 

(Koniec posiedzenia o godzinie 14 minut 34) 
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